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 نماینــده تهران و یکــی از اعضای 
هیأت رئیســه مجلــس در حالی 
به تازگی از پیگیری رئیس مجلس 
برای رفع فیلتر اینستاگرام سخن گفته است که پیش 
از این برخی از دولتمردان ازجمله وزیر ارتباطات و 
ســخنگوی دولت اظهارات متفاوتی داشته اند. طی 
تقریبا 2ماه گذشــته، 2پلتفرم خارجی واتســاپ و 
اینستاگرام به علت مسائل امنیتی به دستور نهادهای 
عالی امنیتی مسدود شدند. پیش از ناآرامی های اخیر 
هم بحث های رســمی و غیررســمی در مورد فیلتر 
اینستاگرام مطرح شده بود که هیچ گاه جامه واقعیت 
نپوشید تا آنکه رئیس جمهوری در اظهارات انتخاباتی 
خود، فیلتر اینســتاگرام را به طور جــدی رد کرد. 
بنابراین، سابقه اظهارنظرها در مورد فیلتر اینستاگرام 
از 2بخش موافق و مخالف تشــکیل شــده و این در 
حالی اســت که به نظر می رســد با نوعی اختلاف یا 
سردرگمی در تصمیم گیری برای فیلترینگ پلتفرم ها 
و به ویژه اینستاگرام روبه رو هستیم. این سردرگمی 
در تصمیم گیری بیشترین آسیب را به کسب وکارهای 
خرد و کاربران بلاتکلیف وارد می کند. به عبارت دیگر، 
شاید »عدم تصمیم گیری، بدتر و زیانبارتر از تصمیم 

غلط است« سخن گزافی نباشد.
 

چراغ سبز برای رفع فیلتر
احمد نادری، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی در جلسه پرسش و پاسخی که در دانشکده 
ادبیات دانشــگاه تهران برگزار شــد، درمورد اینکه 
مجلس برای موضوع فیلترینگ چــه اقدامی کرده 
است، گفت: »ما)بخشی از مجلس به ریاست قالیباف 

به طور ویژه( هم پیگیر رفع فیلترینگ هستیم.«
عضو هیأت رئیسه مجلس با اشاره به اینکه قالیباف 
شخصا، به طور مستقیم و به نمایندگی از بخش زیادی 
از مجلس به شکل جدی پیگیر رفع فیلتر اینستاگرام 
و واتساپ بوده و هستند، ادامه داد: »البته بخشی از 
جلسات محرمانه است و بیان جزئیات صلاح نیست، 
اما بحث های بســیار جدی درباره برداشته شــدن 

فیلترینگ مطرح شده است.«
نادری در این جلسه سیاســت فیلترینگ به شکل 

فعلی را جوابگو ندانســت و به تجربه های مشــابه و 
ناموفق پیشین، مانند ممنوعیت ویدئو و ماهواره در 
دهه های 60 و 70 و سپس فیلتر تلگرام در سال 96 و 
راه اندازی تلگرام طلایی از ســوی یک نهاد داخلی 

اشاره کرد.
به گفتــه او »بحث جدی ما این اســت کــه باید به 
سیاســت های جدیدتر بیندیشیم و نحوه مواجهه را 

مبتنی بر فهم مسئله به روزرسانی و جدید کنیم.«
پیش از این هم، علی بهادری جهرمی، ســخنگوی 
دولــت در دیدار با تعــدادی از دانشــجویان گفت: 
»نهادهای امنیتی ذی صلاح اینستاگرام را در مقطع 
موقتی موجود به خاطر اقدامات تروریستی اینستاگرام 
فیلتر کردند.« اگرچه او به این نکته هم اشاره کرد که 
»فیلترینگ به گونه ای تدبیر شد که مردم از پیام رسان 
خارجی به پیام رســان داخلی کوچ کنند، البته این 
فیلتر مسکن مقطعی است و سیاست دولت در حوزه 

فضای مجازی شبکه ملی اطلاعات است«.
همچنین وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 
مراسمی به این موضوع اشاره کرده بود که »در شرایط 
فعلی در مورد محدودیت اینستاگرام تصمیم گیری با 
مراجع امنیتی است اما باید پلتفرم های داخلی آنقدر 
خوب و با کیفیت باشند تا حتی اگر اینستاگرام باز شد، 
قابلیت رقابت با آن را داشــته باشند«. این در حالی 
اســت که وزیر ارتباطات در جای دیگری صحبت از 
رفع فیلتر اینستاگرام و واتساپ تنها درصورت ایجاد 

نمایندگی در کشور کرده است.
 

فیلتر بماند
این در حالی است که بخشی از مسئولان معتقدند که 
اینستاگرام و واتساپ به دلایل امنیتی و بعضا اخلاقی 

باید فیلتر بمانند.
به عنوان مثال، »حسین نوش آبادی«، نماینده مردم 
ورامین در مجلس با اشاره به اینکه دشمنان خدمات 
مســئولان و کارهای مهمی را که انجــام گرفته با 
سیاه نمایی در فضای مجازی و حقیقی وارونه جلوه 
می دهند، معتقد است که فیلتر رسانه های معاند در 
فضای مجازی یک خواسته ملی است. به گفته او »ما 
از فیلتر کردن شبکه های اجتماعی استقبال نمی کنیم 

اما امروز به اجبار و با توجه به بهره برداری دشمن از 
این فضا، آن را محدود کرده ایم. این پیام رســان ها 
باید طبق ضوابط و قوانین کشــور ما فعالیت کنند. 
دشمنی های انجام گرفته در این فضا و پیام رسان ها 

برای براندازی است«.
همچنین علی اصغر عنابســتانی، نماینده سبزوار و 
عضو کمیســیون بررسی طرح موســوم به صیانت، 
اگرچه اظهار امیدواری کرده بود که با آرام شدن فضا، 
محدودیت پلتفرم های فیلترشــده رفع شود، اما در 
عین حال معتقد است که »اینگونه نمی شود که ما 
بگوییم چون پلتفرم های خارجی بستر ایجاد شغل 
در کشور شدند پس هر آســیبی به کشور بزنند و ما 
هم جرأت نداشته باشیم با آنها برخورد کنیم و کاری 

انجام دهیم.«
مصطفی میرسلیم، نماینده مردم تهران در مجلس 
هم در واکنش به سؤالی مبنی بر اینکه به نظر شما آیا 
اینستاگرام و واتساپ باید همچنان فیلتر باشند یا رفع 
فیلتر شوند، گفته است: »مردم ما به خوبی می دانند 
که برخی از شبکه های اجتماعی مانند اینستاگرام به 
هیچ وجه از نظر ارزش ها قابل دفاع نیستند.« با این 
حال، »علی الاصول قرار نیست شبکه های اجتماعی 
که فیلتر شده است، به صورت دائمی مسدود بماند«.

 برزخ تصمیم  گیری
اکنون و در پی آرام شــدن فضای کشــور، به نظر 
می رســد که زمــان تصمیم گیری بــرای تعیین 
تکلیف مردم، کسب وکارها و فعالان حوزه فناوری 
اطلاعات فرا رســیده اســت. مردم در برزخ فیلتر 
بودن و نبــودن پلتفرم ها قرار دارنــد. درحالی که 
بخش قابل توجهــی از اقتصــاد دیجیتال، هم در 
بخش خصوصی و هم در بخش دولتی از فیلترینگ 
دچار آسیب شــده است، مســئولان و نهادهای 
ذی صلاح باید در این مورد تصمیم قطعی بگیرند. 
اتخاذ تصمیم براساس سیاســت های کاربردی و 
درنظر گرفتــن همه جوانب اعم از حــوزه اقتصاد 
و امنیت ملی خســارات این حوزه ها را به حداقل 
می رســاند. همچنین توجه به این نکته ضروری 
است که حوزه اقتصاد و امنیت، جزیره های منفک 
از یکدیگر نیســتند. مرکز ملی فضــای مجازی، 
بازار سالانه اینســتاگرام را 70هزار میلیارد تومان 
اعلام کرده اســت که برای نمونــه، تنها اپراتورها 
در پی فیلتر اینســتاگرام 30هزار میلیارد تومان 
زیان می کننــد. همچنین کســب وکارهای خرد 
)مشــاغل خانگی و زیرپله ای( 415هزار صفحه را 

در اینستاگرام به خود اختصاص داده اند.

سردرگمی در 
سیاست فیلترینگ

درحالی که برخی مسئولان بر ادامه فیلترینگ اینستاگرام و واتساپ 
پافشاری می کنند،گروهی دیگر از رایزنی برای رفع فیلترینگ می گویند

 خطر سرطان پیش رونده
با مصرف خودسرانه مکمل

محققان دانشگاه میسوری طی تحقیقاتی با استفاده از فناوری 
تصویربرداری بیولومنسســنت برای مطالعه نحــوه عملکرد 
مکمل های ریبوزید نیکوتین آمید در داخل بدن، دریافتند که 
مصرف این مکمل با ابتلا به ســرطان مرتبط است. به گزارش 
ســایتک دیلی، مکمل های غذایی تجاری مانند نیکوتین آمید 
ریبوزید )NR( که فرمی از ویتامینB3 است، در مطالعات قبلی 
با مزایای مربوط به سلامت قلبی- عروقی، متابولیک و عصبی 
مرتبط بود. با این حال، تحقیقات جدید از دانشــگاه میسوری 
نشان می دهد که NR در واقع می تواند خطر ابتلا به بیماری های 

جدی، ازجمله ابتلا به سرطان را افزایش دهد.
طبق یافته دانشــمندان ســطوح بالای NR نه تنها می تواند 
خطر ابتلا به ســرطان ســینه را افزایش دهد، بلکــه می تواند 
باعث متاستاز یا گسترش سرطان به مغز شود. تیم بین المللی 
محققان این مطالعه توسط النا گان، دانشیار شیمی در دانشگاه 
MU و نویســنده این مطالعه رهبری می شد. او گفت زمانی که 
سرطان به مغز می رسد، نتایج مرگبار است زیرا هم اکنون هیچ 
گزینه درمانــی قابل قبولی وجود نــدارد. گان گفت: بعضی از 
افراد خودســرانه مکمل مصرف می کنند چون تصور می کنند 
که ویتامین ها و مکمل  ها فقط فواید ســلامتی مثبت دارند، اما 

اطلاعات کمی درباره نحوه عملکرد آنها وجود دارد. 

به دلیل این کمبود دانش، ما تلاش کردیم تا ســؤالات اساسی 
در مورد چگونگــی عملکرد ویتامین ها و مکمل هــا در بدن را 
مطالعه کنیم. گان پس از مرگ پدر 59ســاله اش فقط سه ماه 
پس از تشخیص سرطان روده بزرگ، به دنبال درک علمی بهتر 
از متابولیسم سرطان یا انرژی گسترش سرطان در بدن رفت. از 
آنجایی که NR یک مکمل شناخته شده برای کمک به افزایش 
سطح انرژی سلولی اســت و سلول های ســرطانی با افزایش 
متابولیســم خود از آن انرژی تغذیه می کنند، گان قصد داشت 

نقش NR را در توسعه و گسترش سرطان بررسی کند.
محققان از فناوری تصویربرداری بیولومنسسنت برای مقایسه 
و بررسی میزان NR در سلول های ســرطانی، سلول های T و 
 NR بافت  های ســالم اســتفاده کردند. گان گفت: درحالی که
هم اکنون به طور گسترده در بسیاري از جوامع استفاده می شود 
و در بسیاری از آزمایشات بالینی در حال انجام برای کاربردهای 
اضافی مورد بررســی قرار می گیرد، نحوه عملکرد NR به یک 
جعبه سیاه تبدیل شده است و این قابل درک نیست. بنابراین 
این الهام بخش ما شــد تا به این تکنیک تصویربرداری جدید 
براساس تصویربرداری بیولومنسســنت فوق حساس برسیم 
که امکان کمی سازی  ســطوح NR را در زمان واقعی به روشی 
غیرتهاجمی فراهم می کند. حضور NR با نور نشان داده می شود 
و هر چه نور روشن تر باشد، یعنی NR بیشتری وجود دارد. گان 
گفت: یافته های این مطالعه بر اهمیت بررســی دقیق عوارض 
جانبی احتمالی مکمل  هایی مانند NR قبل از اســتفاده از آنها 
توسط افرادی که ممکن است انواع مختلفی از بیماری  ها را داشته 
باشند، تأکید می کند. گان مایل است در آینده اطلاعاتی را ارائه 
دهد که به طور بالقوه می تواند منجر به توسعه مهارکننده های 
خاصی شود تا به مؤثرتر کردن درمان های سرطان مانند شیمی 
درمانی کمک کنــد. گان گفت: همه ســرطان ها در هر فردی 
یکسان نیستند، به خصوص از نقطه نظر علائم متابولیک. اغلب 
اوقات سرطان ها حتی می توانند متابولیسم خود را قبل یا بعد از 

شیمی درمانی تغییر دهند.

رکوردزنی سرعت انتقال با فیبرنوری
محققان ژاپنی توانستند با استفاده از کابل های فیبر نوری 
استاندارد با اســتفاده از یک تکنیک جدید همزمان حجم 
بالایی از اطلاعات را با نرخ 1.53پتا بیت بر ثانیه جابه جا کنند 

و از این نظر رکورد جدیدی به ثبت رساندند.
 به گزارش نیواطلس، این محققان بــا رمزگذاری اطلاعات 
در 55فرکانس نوری مختلف در تکنیکی که با نام هم  تافتن 
شناخته می شود، موفق به دستیابی به این سرعت بالا شدند. 
این پهنای باند حالا می تواند کل ترافیک اینترنت که تقریباً 
کمتر از یک پتا بیت بر ثانیه است را از طریق یک کابل فیبر 
نوری حمل کند. این عدد در حدود یک میلیون برابر بیشتر 
از پهنای باندی اســت که افراد معمولی در حداکثر ظرفیت 

ارتباطات خود از آن استفاده می کنند.
این فناوری از فرکانس های مختلف نور که در سراسر طیف 
نوری در دسترس  هستند، استفاده می کند. با توجه به اینکه 
هر رنگ طیف نور مرئی و نامرئی فرکانس خاص خودش را 
دارد، می تواند جریــان اطلاعات مخصوص خودش را حمل 
کند. محققان از همین طریق توانسته  اند به بهره وری طیفی 
332بیت بر ثانیه بر هرتز دست یابند. این بهره وری تقریبا 3 

برابر بیشتر از نمونه های قبلی است.

فناوری دانش

نشست هماهنگی اجرای بند ب 
تبصره 16قانون بودجه 1401در 
حالی روز گذشته برگزار شد که 
معاون تســهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی 
یادآوری کرد که در راستای اشتغال دانش بنیان 
و صنایع خلاق در سراسر کشور و اولویت مناطق 
محروم، بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 
مکلف است از طریق بانک های عامل مبلغ 50هزار 
میلیارد ریال از محل منابع سپرده های پس انداز 
و جاری قرض الحسنه نظام بانکی به شرکت های 

دانش بنیان و خلاق اختصاص دهد.
به گزارش همشهری، روح الله ذوالفقاری با اشاره 
به آیین نامــه اجرایی این تبصــره حداکثر دوره 

تنفس و بازپرداخت برای شرکت های دانش بنیان 
و خلاق 6ماهه و حداکثر دوره تنفس و بازپرداخت 
برای شرکت های نوآور، استارت آپی، واحد فناور 
و خلاق 60ماهه اعلام کرد. اگرچه بیشتر مدیران 
بانک های عامل که در این نشست حاضر بودند، 
سهم خود از این میزان تسهیلات را پذیرفتند، اما 
نماینده یکی از بانک ها به دلایل مختلف خواستار 
معاف شدن بانک متبوع خود از ارائه این تسهیلات 

به شرکت های مشمول شد.
با این حال، 3تن از نمایندگان مجلس متفق القول 
بودند که این تسهیلات به معنای سرمایه گذاری 
بانک هاســت و به اقتصاد کشــور کمک شایانی 

می کند. 

تسهیلات۵۰هزارمیلیاردیبرایاشتغالدانشبنیان

اینترنت

دانش بنیان

به گفته مقامات دولتی هند، شــرکت 
فاکسکان تصمیم دارد نیروی انسانی 
خــود را در کارخانــه آیفون ســازی  ایــن 
کشور طی ۲سال ۴برابر افزایش دهد. 
به عبــارت دیگر ۵۳هــزار کارگــر جدید 
اســتخدام کند. طــی هفته هــای اخیر 
فاکســکان به دلیــل محدودیت هــای 
ایجاد شده در واحد ژنگ ژو بزرگ ترین 
کارخانه تولید آیفون جهان در چین در 

صدر اخبار جهان قرار گرفت.
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 گروهــی از محققــان قــرار اســت چند 
روبــات چهارپــا را به مــدت ۵ ســال بــه 
دانشگاه تگزاس بفرستند تا رابطه آنها 
با انسان ها را بررسی کنند. »جویدیپ 
بیــزواس«، اســتادیار علــوم کامپیوتر 
کالــج ملــی علــوم و عضــو ایــن تیــم 
تحقیقاتی می گوید: »وقتی روبات ها 
را در جهــان واقعی رها کنیم، مشــکل 
دیگر فقط در سطح فنی نیست، بلکه 
به یک مســئله اجتماعی- فنی تبدیل 

می شود.«
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